
 

Krajský úřad Kraje Vysočina 
Žižkova 1882/57, 57, 587 33 Jihlava, IČO: 70890749  

ID datové schránky: ksab3eu, e-mail: posta@kr-vysocina.cz 

Zápis z jednání 
Komise Rady Kraje Vysočina pro výstavbu nového jaderného zdroje v lokalitě Dukovany 

č. 1/2021 konaného dne 19. 5. 2021 
 

Přítomni: 

1. Schrek Vítězslav (předseda) 6. Oulehla Drahoslav 

2. Běhounek Jiří (místopředseda) 7. Hejtmánek Pavel 

3. Hrůza Miloš 8. Jirsa Zdeněk 

4. Hajnová Hana 9. Murárik Jan (tajemník) 

5. Janata Pavel  
 
Hosté: 

1. Kadlec Zdeněk (KrÚ) 7. Závodský Petr (EDU II, a.s.) 

2. Hošek Radim (KrÚ) 8. Měrka Vladimír (ENERGOREGION 2020) 

3. Pacal Pavel (Město Třebíč) 9. Hlavenka Jiří (Jihomoravský Kraj) 

4. John Aleš (OBK JE Dukovany) 10. Němec Jiří (Jihomoravský kraj) 

5. Jonáš Vítězslav (Energetické Třebíčsko) 11. Havlín Roman (JE Dukovany) 

6. Horký Richard (OHK Třebíč a KHK KV)  
 
Program: 
 

1. Zahájení, (Mgr. Vítězslav Schrek, MBA, hejtman Kraje Vysočina); 
2. Informace o provozu JE Dukovany, (Ing. Roman Havlín, ředitel JE Dukovany); 
3. Informace o aktuálním stavu projektu výstavby nového jaderného zdroje v lokalitě 

Dukovany, informace ze Stálého výboru pro výstavbu nových jaderných bloků, tendr na 
NJZ, (Ing. Petr Závodský, generální ředitel EDU II, a.s.); 

4. Aktivity z regionu okolí JE Dukovany – informace o činnosti sdružení Energetické 
Třebíčsko, (Vítězslav Jonáš, předseda sdružení) a informace o činnosti sdružení 
ENERGOREGION 2020, (Vladimír Měrka, předseda sdružení – starosta Náměště nad 
Oslavou); 

5. Rozprava; 
6. Závěr, (Mgr. Vítězslav Schrek, MBA, hejtman Kraje Vysočina). 

 
1. Zahájení 

Vítězslav Schrek, předseda Komise Rady Kraje Vysočina pro výstavbu nového jaderného zdroje 
v lokalitě Dukovany (dále jen „KvnjzlD“), přivítal přítomné a zahájil jednání. Dle počtu přítomných 
konstatoval, že je komise usnášeníschopná. Přednesl návrh programu, který byl 8 hlasy 
schválen. 
 

2. Informace o provozu JE Dukovany 
Roman Havlín seznámil členy komise s provozem JE Dukovany. V současné době jsou všechny 
čtyři bloky ve stabilním provozu. Na třetím bloku probíhá příprava na odstávku, která bude 
v délce 45 dnů. 
Provoz v prvním pololetí: 

 první blok (odstávka od 1. 1. – 11. 2. 2021); 
 druhý blok (plánovaná odstávka od 27. 11. 2021); 
 třetí blok (odstávka od 29. 5. – 7. 7. 2021); 
 čtvrtý blok (odstávka od 13. 2. – 1. 4. 2021). 
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V EDU proběhla mise Wano Peer Rewiew, která se opakuje každé čtyři roky. Mise trvala tři 
týdny. Výsledkem bylo nalezení třech silných stránek a u devíti oblastí bylo doporučeno 
zlepšení. U těchto oblastí se připravuje akční plán, který by měl být během měsíce června 
schválen. Na EDU platí dlouhodobá opatření proti šíření nákazy COVID-19. Testování 
zaměstnanců zajišťuje soukromá firma z Prahy. Elektrárna, v případě nákazy, provádí u svých 
zaměstnanců a dodavatelů trasování sama. V současné době je pět zaměstnanců COVID 
pozitivních. Zaměstnanci byli rozděleni do čtyř skupin KI na očkování. V současné době je 
naočkováno 40 - 50 % zaměstnanců. 
 

3. Informace o aktuálním stavu projektu výstavby nového jaderného zdroje v lokalitě 
Dukovany, informace ze Stálého výboru pro výstavbu nových jaderných bloků, 
tendr na NJZ 

Petr Závodský seznámil členy komise s aktuálním stavem projektu pro výstavbu nového 
jaderného zdroje v lokalitě Dukovany. Státní energetická koncepce z roku 2015 počítala s 
využitím uhlí i v roce 2040, uhelná komise doporučuje ukončit využívání uhlí v energetice v roce 
2038. Využitelné zdroje v současné době zatím nefungují. Odstavení uhelných elektráren může 
být i dříve než v roce 2038. Cena emisních povolenek za vypouštěné CO2 vzrostla cca na 55 
EUR. Cena povolenek se dotkne všech spotřebitelů, protože táhne nahoru i ceny elektřiny. Bude 
se muset masivně elektrifikovat doprava, vytápění a další sektory. 
Příprava výběrového řízení na dodavatele NJZ EDU II - stát z důvodu zajištění svých 
bezpečnostních zájmů má právo zasáhnout kdykoli do přípravy a realizace výběrového řízení na 
dodavatele NJZ. 
Výběr uchazečů, kteří budou přizváni do výběrového řízení, provede příští vláda na základě 
získaných informací z bezpečnostního posouzení. Bezpečnostní posouzení je podmínkou pro 
účast v tendru. V současné době probíhá jednání se třemi uchazeči. V roce 2024 je předpoklad 
podpisu smlouvy s vybraným uchazečem. Vláda schválila model financování pro nové jaderné 
zdroje v ČR prostřednictvím poskytnutí návratné finanční výpomoci. Pro projekt EDU II se 
předpokládá, že stát poskytne návratnou finanční výpomoc (dále jen „NFV“) pro fáze 2, 3 a 4, tj. 
výstavbu a spouštění, fázi 1 bude financovat společnost ČEZ, a. s. vlastním kapitálem. ČR bude 
podporovat projekt (NJZ) uzavřením 40 až 60 leté smlouvy o výkupu elektřiny (PPA), která 
poskytne NJZ jistotu realizační ceny.  
Drahoslav Oulehla vznesl dotaz na stav výkupu pozemků. Petr Závodský odpověděl, že pro 
výstavbu pátého bloku jsou všechny pozemky vykoupeny, pro případnou výstavbu šestého 
bloku chybí výkup od třech vlastníků. Nový zákon umožňuje pro vlastní výstavbu vyvlastnění 
pozemků. Richard Horký vznesl dotaz na prodloužení provozu stávajících bloků. Roman Havlín 
odpověděl, že je předpoklad 60 ti letá životnost bloků. 
 

4. Aktivity z regionu okolí JE Dukovany – informace o činnosti sdružení Energetické 
Třebíčsko a informace o činnosti sdružení ENERGOREGION 2020 

Vítězslav Jonáš okomentoval podkladový materiál. Je nutné vyhlásit neprodleně řádné 
poptávkové řízení na dodavatele 5. bloku Dukovan ve smyslu smlouvy mezi státem a firmou 
ČEZ. Ministrem MPO bylo deklarováno, že tendr musí být vyhlášen ještě současnou vládou. 
Každopádně nechat vyhlášení tendru na novou vládu je nezodpovědné a silně ohrožuje jeho 
zahájení. Vznesl podnět na členy komise, aby více iniciovali vyhlášení tendru u svých politických 
stran. Dále vznesl podnět na uskutečnění společného jednání hejtmanů Jihomoravského, 
Jihočeského kraje a Kraje Vysočina s ministrem průmyslu a obchodu. 
 
Vítězslav Schrek vyjádřil shodu na společném jednání s ministrem průmyslu a obchodu a 
hejtmany JHM kraje, JHČ kraje a členy komise. Jen je potřeba si uvědomit, že je před volbami a 
zda by nebylo vhodné na jednání pozvat i premiéra vlády, popřípadě i prezidenta Hospodářské 
komory ČR. Od členů komise vzešla jednotná shoda na společném jednání.  
Úkol: 
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 Vítězslav Schrek – osloví hejtmany JHM kraje, JHČ kraje s návrhem na pracovní jednání 
s premiérem a ministrem průmyslu a obchodu; 

 Vítězslav Jonáš - připraví podkladové materiály na toto jednání. 
 
V průběhu jednání tohoto bodu odešel místopředseda komise Jiří Běhounek a členka komise 
Hana Hajnová. 
 
Vladimír Měrka pohovořil o situaci ve sdružení ENERGOREGION 2020. Sdružení sdružuje 130 
obcí a je složeno v podstatě ze starostů napříč politickým spektrem. Bude svolána mimořádná 
valná hromada, kde bude požadována účast hejtmanů, účast ministra MPO a předsedy vlády 
z důvodu otálení vlády s vypsáním tendru na výstavbu NJZ.  
Dále pohovořil o problematice distribuce jodových tablet /KI – jodid draselný/, které jsou 
distribuovány pro obyvatelstvo ve 20-km Zóně havarijního plánování (dále jen „ZHP“) JE 
Dukovany a představují jedno z ochranných opatření obyvatelstva při úniku radionuklidů do 
ovzduší. Stát prostřednictvím kraje má zajistit distribuci těchto tablet obyvatelům žijícím ve 
dvaceti kilometrovém pásmu kolem JE Dukovany. Poslední distribuce byla hrazena firmou ČEZ, 
a.s.. Náklady na distribuci má nést stát.  
Jan Murárik upřesnil problematiku distribuce tablet KI v souladu se zněním zákona 
č. 263/2016 Sb., atomový zákon (dále jen „Zákon“) a souvislosti s postupem provedení 
distribuce KI k jodové profylaxi v ZHP Jaderné elektrárny Dukovany. 
Zákon v předmětné oblasti uvádí odpovědnost držitele povolení k zajištění vybavení 
obyvatelstva a složek integrovaného záchranného systému zasahujících při radiační havárii v 
zóně havarijního plánování KI - jódovou profylaxí. Primární odpovědnost za distribuci je tedy 
na držiteli povolení /ČEZ a.s./, jak je uvedeno v § 156 odst. 2 písm. d). Příslušný krajský úřad 
nebo Hasičský záchranný sbor České republiky na vybavení KI k jodové profylaxi toliko 
spolupracuje. Je tedy lichý výklad, že odpovědnost za distribuci KI a úhradu nákladů na tento 
výkon pro obce je záležitostí státu. Distribuci KI k obecním úřadům v ZHP provádí HZS kraje.  
V minulém období /rok 2013/ ČEZ, a. s. uzavíral Smlouvu o dílo s obcemi, kde předmětem 
smlouvy byla úhrada nákladů na distribuci KI obyvatelstvu pro obecní úřad. V roce 2018 již ČEZ, 
a. s. pozastavila tento způsob úhrady z ekonomických důvodů, na což neměl Kraj Vysočina 
žádný vliv. Na finanční úhradu není právní nárok. 
Na doporučení hejtmana kraje, obrátit se na držitele povolení, a po vyjednávání zástupců 
sdružení ENERGOREGION 2020 s vedením ČEZ, a.s. byla úhrada následně v roce 2018 
provedena. 
Úkol: Jan Murárik prověří, jaké jsou možnosti ze strany držitele povolení k zabezpečení finanční 
úhrady distribuce tablet obyvatelům obcí bydlících v okruhu dvaceti kilometrů od JE Dukovany. 
 
Aktuální informace: V době tvorby zápisu, se tajemník komise Jan Murárik obrátil s dotazem 
na zástupce ČEZ úsek Bezpečnost, jaký je záměr při plánované další obměně KI v roce 2022 a 
finanční úhradou obcím za distribuci obyvatelům. 
Odpověď: Způsob distribuce KI bude stejná, jako v minulých letech. Výhledově se počítá 
s finanční úhradou výkonu distribuce i v roce 2022 ve stejné výši. Přesnější informace budou 
k dispozici ve druhém nebo třetím kvartálu roku 2021 při finální tvorbě rozpočtu na rok 2022. 
 
Zdeněk Jirsa hovořil o nutnosti urychleného racionálního řešení ukončení palivového cyklu 
jaderných elektráren i s ohledem na stávající stav dočasného skladování vyhořelého jaderného 
paliva v centrálním meziskladu u JE Dukovany (tzn. v katastrech obcí Dukovany a Rouchovany). 
 

5. Rozprava 
Drahoslav Oulehla pohovořil, že činnost komise se řídí jednacím řádem komisí, který také určuje 
statut stálých hostů (jednání komisí jsou neveřejná) a plánem činnosti komise. 
Úkol: Jan Murárik prověří statut stálých hostů dle jednacího řádu komisí. 
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Aktuální informace 
Komise Rady Kraje Vysočina pro výstavbu nového jaderného zdroje v lokalitě Dukovany, byla 
projednána na jednání rady kraje dne 16. 2. 2021 a zřízena usnesením 0223/05/2021/RK. 
 
Počet členů komise je stanoven na počet 8 - jsou zde zastoupeny všechny politické kluby 
Zastupitelstva Kraje Vysočina. Dále jsou zde zastoupeni jako stálí hosté odborníci z této oblasti 
a dotčené organizace. 
Činnost komise se řídí Jednacím řádem komisí Rady kraje Vysočina ze dne 26. 1. č. 01/21. Ze 
znění čl. 4 /Jednání komisí/ je patrno, že o navržených usneseních hlasují jen členové komise. 
Rovněž je na jednání komise umožněna účast „osob přizvaných předsedou komise k projednání 
bodů programu“. Toto ustanovení se tedy vztahuje na účast „Stálých hostů komise“. 
Jelikož se jedná o velmi specifickou komisi, nebyl plán práce zatím zpracován. Bude dořešeno 
s předsedou komise. 
 
Dále pohovořil o zájmu zástupců obce Slavětice pracovat v této komisi. Vítězslav Schrek 
odpověděl, že musí poslat oficiální žádost, která bude v komisi projednána. 
 

6. Závěr 
Termín příštího zasedání komise bude upřesněn dle aktuálních potřeb. 
 
 
Vítězslav Schrek poděkoval přítomným za aktivní účast, popřál všem hezký den a ukončil 
jednání. 
 
 
 
 
Mgr. Vítězslav Schrek, MBA 
předseda Komise Rady Kraje Vysočina pro výstavbu nového jaderného zdroje v lokalitě 
Dukovany 
 
 
 
 
 
Ing. Jan Murárik 
tajemník Komise Rady Kraje Vysočina pro výstavbu nového jaderného zdroje v lokalitě 
Dukovany 
 
 
 
 
Zpracovala a zapsala: Eva Oulehlová 20. května 2021 


